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کازان روز گذشته میزبان اعضای بریکس بود اما برای ایران بریکس اولین های 
زیادی داشت. حضور ایران برای اولین بار به عنوان عضو دائم بریکس در این 
اجلاس اتفاق افتاد و مسعود پزشکیان هم برای اولین بار از آغاز ریاست جمهوری 
در این اجلاس شرکت کرد. حاشیه جالب توجه این دیدار، حضور رئیس جمهور 
ایران و رئیس دولت امارات در کنار یکدیگر بود، آن هم بعد از ادعایی که امارات 
در مورد جزایر سه گانه ایرانی مطرح کرد. پزشکیان روز گذشته دومین دیدار با 
پوتین را در کمتر از یک هفته داشت. در اجلاس بریکس پای تحولات منطقه 
هم به میان آمد و رئیس جمهور در صحبت های خود از اعضا خواست که از 
ظرفیت بریکس برای متوقف کردن جنگ در غزه و لبنان استفاده کنند. جدای 
از اثـــر سیاســـی حضـــور ایـــران در بریکس امـــا عضویت ایران بـــا در نظرگرفتن 
شـــرایط حســـاس منطقه ای می تواند ظرفیت های زیادی برای ایران به همراه 
داشـــته باشـــد. برای بررســـی بیشـــتر ظرفیت های بریکس برای ایران با مهدی 
سیف تبریزی، کارشناس مسائل بین الملل، گفت وگو کردیم که در ادامه متن 

آن را از نظر می گذارنید. 

   فن بدل به تنهایی استراتژیک
با عضویت در اتحادیه های بین المللی

مهـــدی ســـیف تبریزی ابتـــدا به این موضوع اشـــاره کرد که حضـــور در اتحادیه های 
بین المللی ایران را از تنهایی استراتژیک که خواسته غربی هاست، درمی آورد. او از 
مزایای عضویت ایران در بریکس گفت و توضیح داد: »امســـال اولین حضور ایران 
به عنوان عضو دائم در اجلاس بریکس است و پزشکیان به عنوان یکی از سران این 
اجلاس، شرکت می کند. قاعدتا حضور در بریکس و اجلاس های منطقه ای می تواند، 
برای ایران ضامن قدرت منطقه ای و بین المللی باشد. ایران در چهل وچندسال بعد 
از انقلاب در یک تنهایی استراتژیک به سر می برد ولی این رویکردی که از زمان شروع 
دولت شهید رئیسی کلید خورد موجب شد ایران به برخی از اتحادیه های بین المللی 
منطقه ای، مثل شانگهای و بریکس بپیوندد. این قاعدتا می تواند به لحاظ سیاسی 
و اقتصادی ایران را از تنهایی دربیاورد، دست برتر در منطقه بدهد و برای دور زدن 
تحریم ها و فشـــارهای اقتصادی به شـــدت مثمرثمر باشـــد. همچنین تشکل های 
امنیتی که در منطقه شکل می گیرند، می توانند به ایران کمک کنند. چیزی که باید 
به آن توجه داشته باشیم این است که قاعدتا پیوستن به بریکس در این برهه زمانی 
و از ســـال 2022 به بعد که جنگ اوکراین و روســـیه شـــروع شده و تغییراتی در ساختار 
بین المللی به وجود آمده و در این دوران گذار بین المللی، شراکت با برخی نیروهای 
جهانـــی، مثـــل چین، هند و درکنار آنها قرار گرفتن می تواند یک قدرت منطقه ای به 
ما بدهد و صدای ایران را در مجامع بین المللی بلند کند و قاعدتا پیوستن به این 
اتحادیه ها برای ایران در شرایط فعلی مثمرثمر بوده است و باید بتوانیم با برنامه ریزی 
درســـت از مزایای بریکس اســـتفاده کنیم. باید خیلی از قوانین داخلی هم اصلاح 
شوند تا بتوانیم از مزایای اتحادیه ها استفاده کنیم. در قالب بریکس هم می توانیم، 
روابط دوجانبه و چندجانبه با برخی از کشـــورها مثل خود روســـیه و موضوع کریدور 

شمال و جنوب را پیش ببریم.«

   معامله با ارز ملی در بریکس
منجر به شکوفایی اقتصاد ایران می شود

قرار است کشورهای عضو بریکس مبادلات خود را با ارزهای ملی شان انجام دهند. 
این تصمیم می تواند به لحاظ اقتصادی برای ایران که در شـــرایط تحریمی اســـت، 
کمک کننده باشد. سیف تبریزی در ادامه به منافع اقتصادی بریکس برای ایران اشاره 

کرد و گفت: »به لحاظ اقتصادی این اتحادیه برای ایران بسیار مثمرثمر است. بریکس، 
بانکی را راه اندازی می کند که تا الان هم تقریبا راه افتاده است. صحبت از اینکه سراغ 
یک ارز جدید برویم، سراغ حذف دلار برویم، دارد اتفاق می افتد اما این موضوع چندان 
در دسترس نیست. اتفاق مهمی که برای بریکس در حال وقوع است و روس ها هم 
کید داشتند این است که قرار نیست، ارز جدیدی تشکیل  بعد از افتتاح بانک برآن تأ
شود و مقابل دلار قرار بگیرد بلکه قرار است در قدم های اولیه کشورهای عضو بریکس 
مبادلات خودشان را با ارزهای ملی خود انجام دهند. طبق گزارشی که سه روز پیش 
کرملین منتشر کرد، نزدیک به 96 درصد از مبادلات روسیه و ایران با ارزهای ملی دو 
کشور اتفاق می افتد. این بسیار خوشحال کننده است برای دور زدن تحریم ها، برای 
دور زدن محدودیت هایی که برای اقتصاد ایران در حوزه بین الملل مثل ســـوئیفت 
... لحـــاظ کردنـــد. مبادلـــه با ارزهای ملی با قدرت های نوظهوری که اقتصادشـــان  و
شکوفاســـت، مثل هند، چین، پاکســـتان و کشـــورهای جنوب جهانی، اســـتفاده از 
سازوکارهای اقتصادی بریکس و بانک آن برای مبادلات با ارزهای دوجانبه می تواند 
اقتصاد ایران را پویا کند و حرکتی روبه جلو برای اقتصاد ایران باشد و رشد و شکوفایی 

برای شرکت های خصوصی ایران به دنبال داشته باشد.« 

   تعلل کنیم از بازی کریدوری منطقه حذف می شویم
سیف تبریزی درباره اینکه ایران چقدر می تواند از ظرفیت کریدورها با کشورهای عضو 
بریکس بهره مند شود، به کریدور شمال جنوب اشاره کرد و گفت: »چهار کشوری که از 
کریدور شمال جنوب، استفاده می کنند، هند، چین، ارمنستان و ایران که قرار است 
به عنوان کشورهای شریک بریکس معرفی شوند، از کریدور شمال - جنوب استفاده 
، قوانین بین المللی ایران به نسبت برای  می کنند و سود می برند، باید هرچه زودتر
استفاده از این مزایا تغییر کند؛ برخی قوانین گمرکی، برخی قوانین مالی و اقتصادی 
باید تغییر کند، اینکه از سرمایه گذاری های خارجی که قرار است در داخل صورت 
بگیرد، چطور می توان از آن استفاده کرد. تغییر سازوکارها باید هرچه سریع تر اتفاق 
، ترمیم و گسترش بعضی از جاده ها و خطوط ریلی را باید داشته باشیم.  بیفتد. تغییر
درباره نیروگاه هایی که در این مسیر قرار دارند، تصمیم گرفته شود. شاهد این بودیم 
که کریدور رشت - انزلی چندین سال معطل بود که برای آن تصمیم گیری شود و 
هنوز در مورد رشت - آستارا، تصمیم گیری نشده است، با اینکه روس ها، فاینانس 
را انجام دادند، به این خاطر است که قوانین داخلی، جلوی این تغییرات را گرفته 
است. بهتر این است اگر می خواهیم در مورد کریدورهایی که اطراف ایران در حال 
احداث است، مثل کریدور آیمک، رفتار درستی داشته باشیم، هرچه سریع تر این 
قوانین را تغییر دهیم تا بتوانیم، از حداکثر ظرفیت کریدور شمال - جنوب استفاده 
کنیم. اگر این تعلل اتفاق بیفتد، مطمئن باشید، اقتصاد معطل نمی ماند، بار روی 
زمین معطل ما نمی ماند و ایران به تدریج، از بازی کریدوری منطقه حذف خواهد 
شد. این به ضرر جمهوری اسلامی است. ما باید پیشنهادهایی بدهیم که این مسیر 
راحت تر احداث شود و قوانین گمرکی را به نسبت اتفاقی که می افتد، تغییر دهیم 
تا شـــاهد این باشـــیم که حجم بیشـــتری از کالا از این مسیر به سمت هند، چین و 

کشورهای دیگر حرکت کنند.«
سیف تبریزی در پاسخ به این سؤال که  نقش بریکس در شرایط فعلی منطقه چقدر 
می تواند  تعیین کننده باشد، گفت: »بریکس یک اتحادیه بین المللی است که چندین 
کشور عضو دارد. کشورهایی که داخل این مجموعه عضواند، هرکدام به نسبت دوری 
و نزدیکی که با کشورهای دیگر دارند، هند، روسیه و حتی چین سرمایه گذاری هایی در 
رژیم صهیونیستی انجام داده اند، اما می توانیم از ظرفیت بریکس برای حل بحران های 
منطقه ای اســـتفاده کنیم؛ از جمله بحران منطقه ای که در غرب آســـیا و فلســـطین 
اتفاق می افتد و کشتاری که صهیونیست ها انجام می دهند. بریکس این قابلیت را 
دارد که در صحنه جهانی از برخی ظرفیت ها مثلا در شورای امنیت استفاده کند یا 
اینکه تصمیمی برای کاهش مراودات اقتصادی با رژیم صهیونیستی، بگیرد اما نباید 

توقع آنچنانی از این مجموعه داشت که بتوانیم با ظرفیت بریکس جلوی حملات 
اشغالگری رژیم را بگیریم.«

   فرصت استفاده از ظرفیت بریکس
برای تقویت حوزه های امنیتی 

سیف تبریزی درباره اینکه چقدر می توانیم در حوزه امنیتی و نظامی از ظرفیت های بریکس 
استفاده کنیم نیز گفت: »ابتدا، باید مؤلفه هایی تعریف کنیم که در تضاد با منافع دیگر 
کشورها نباشد. پوتین چند وقت پیش اعلام کرد بریکس در تقابل با غرب نیست، در تقابل 
با آمریکا تشکیل نشده است، بلکه مجموعه ای است برای اینکه تعریفی  عادلانه تر از روابط 
بین الملل داشته باشد. براین اساس نباید توقع داشته باشیم و باید این تعریف در داخل 
کشور راه بیفتد که ما نمی توانیم از ظرفیت بریکس برای تقابل با آمریکا و اسرائیل استفاده 
کنیم. به اندازه بریکس از آن توقع داشته باشیم. می توانیم به صورت دوجانبه و چند جانبه 
از ظرفیت های امنیتی بریکس استفاده کنیم، همین الان می توانیم از برخی از ظرفیت های 
اقتصادی که بریکس در اختیار ما می گذارد، در حوزه های نظامی و امنیتی استفاده کرده 
و همچنین از قواعد بریکس برای تقویت حوزه های امنیتی استفاده کنیم. اگر قرار است 
که تبادل تجهیزات نظامی هم به صوت دوجانبه، صورت بگیرد، از قالب شرایطی که 
بریکس برای ما مهیا می کند، استفاده کنیم. مثل شرایطی که میان ایران، روسیه و چین 
اتفاق می افتد، اما در حال حاضر با مجموعه ای که در حال شکل گرفتن است، زمان 
می برد که بریکس بتواند در مقابل بحران های منطقه ای و جهانی اثر گذار باشد و جلوی 
برخی از این بحران ها را بگیرد. باید توجه داشته باشیم که بسیاری از کشورهایی که عضو 
بریکس اند، یا کشورهایی مثل آذربایجان که شریک بریکس اند، مراوداتی با کشورهایی 
مثل آمریکا یا رژیم صهیونیستی دارند، اینکه بخواهیم تمام آنها را کنار هم بنشانیم و در 

تقابل با حل مسائل منطقه ای قرار دهیم، فعلا دور از دسترس است.«

   آیمک هنوز روی کاغذ است
ســـیف تبریزی درباره این موضوع که بریکس می تواند به عنوان جایگزین مناســـبی 
در مقابل احداث کریدور آیمک مطرح شود، گفت: »آیمک هنوز روی کاغذ بوده و 
اجرایی نشده است تا اجرایی شدن فاصله زیادی دارد؛ اما کریدور شمال - جنوب، 
تقریباً اجرایی شده است و صادرات از آن اتفاق می افتد، تنها تفاوت آن این است 
که ما باید سعی کنیم کریدور شمال - جنوب را به حداکثر ظرفیت برسانیم و چون 
اقتصاد روســـیه فعلا به این کریدور وابســـته اســـت، این کریدور باید ساخته شده و 
اقتصاد روســـیه به آن متصل شـــود تا بتوانیم از ظرفیت های روســـیه در تقابل با دیگر 
طرح هایی که در حال اجراســـت، اســـتفاده کنیم. علاوه براین می توانیم از ظرفیت 
چین نیز اســـتفاده کنیم. آیمک تا اجرایی شـــدن فاصله زیادی دارد. الان برمبنای 
طرحـــی کـــه روس ها دادند، تنها قرار نیســـت چین، هند و روســـیه و ایـــران از کریدور 
شـــمال - جنوب منتفع شـــوند. در بحثی که انجام شـــد و صادراتی که از عربستان 
و کشـــورهای خلیج فارس به ســـمت روســـیه می رود، باید پیشنهادهایی داده شود 
که حتی عربســـتانی ها هم بتوانند از ظرفیت کریدور شـــمال جنوب استفاده کنند 
و اقتصادشان به این کریدور وصل می شود. به این شکل ما می توانیم از راه اندازی 
کریدورهایی مثل آیمک جلوگیری کنیم. باید کمی سریع تر عمل کنیم، فعلا نباید 
نگران آیمک باشیم. به نظر کریدور آیمک خیلی دور از دسترس است اما کریدوری 
که از عراق به سمت ترکیه می رود برای ما بیشتر آزاردهنده است تا کریدور آیمک و 
باید فکری برای آن کرد. آیمک فعلاً دور از ذهن است و تنها بنادری در هند و امارات 
در آن فعالند. سیر زمینی، ریل و جاده هایی که بین امارات فعالند، هنوز عملیاتی 
نشده است. باید به فکر کریدور شمال - جنوب باشیم تا بتوانیم با برنامه ریزی آن را 
به حداکثر ظرفیت برسانیم و به این شکل اگر اقتصاد روسیه را به این کریدور وابسته 
کنیم، می توانیم از ظرفیت های اقتصادی روسیه در تقابل با کریدورهایی که می توانند، 

جایگزین شوند، استفاده کنیم.«

مهدی سیف تبریزی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

حضور ایران در بریکس ضامن قدرت منطقه ای است

با راه اندازی »بریکس پی«
جایگاه اقتصادی این گروه

از گذشته جدی تر شد

بریکس
با سرعت 2 ایکس

وز  شانزدهمین دوره اجلاسیه سران بریکس از ر
سه شنبه به مدت 3 روز در شهر کازان روسیه آغاز 
شد. مسعود پزشکیان، رئیس جمهور ایران نیز 
سه شنبه شب برای سخنرانی در این اجلاسیه و همچنین برگزاری چند 
دیدار با سران کشورهای حاضر در اجلاس راهی روسیه شد. این 
نشست که با حضور نمایندگانی از 36 کشور جهان و همچنین 
روسای 6 سازمان بین المللی برگزار می شود، نخستین نشست پس از 
پیوستن ۵ کشور جدید به بریکس در سال ۲۰۲۴ است. مسکو برای 
ارتقای شیوه های عملی همکاری بین کشورهای عضو بریکس، بیش 
از ۲۰۰ رویداد اجتماعی، اقتصادی و سیاسی را برگزار کرده است. روسیه 
در سال جاری میلادی ریاست گروه بریکس را برعهده دارد و در دوران 
ریاست مسکو 3 موضوع در اولویت قرار دارد؛ سیاست، امنیت و 
همکاری در زمینه تبادلات اقتصادی، مالی، انسان دوستانه و فرهنگی. 
در ادامه بخشی از مهم ترین اخبار این اجلاسیه را مرور خواهیم کرد. 

 
   از بریکس پی رونمایی شد

اعضای بریکس در جلسه اخیر خود از پلتفرم بریکس پی رونمایی و 
اعلام کردند این پلتفرم می تواند مزایای بسیاری مانند دلارزدایی، تسهیل 
تجارت اعضا و کاهش تأثیر تحریم های غرب را داشته باشد. بریکس پی 
قابلیت همکاری بین سیستم های پرداخت مختلف در کشورهای عضو 
را تضمین می کند و کاربران می توانند بدون نیاز به واسطه های متعدد، 
تراکنش های برون مرزی انجام دهند. این امر به بریکس پی اجازه می دهد 
تا اتکای خود به سیستم های سنتی را کاهش دهد و هزینه های تراکنش 
را به حداقل برساند. یکی از ویژگی های کلیدی این پلتفرم، پایبندی آن 
به چهارچوب های قانونی و نظارتی کشورهای عضو بوده و راه اندازی آن، 
معاملات سریع و کم هزینه را امکان پذیر می کند که می تواند تجارت و 
سرمایه گذاری را در بین کشورهای بریکس افزایش دهد. عبدالناصر همتی، 
وزیر اقتصاد کشورمان نیز در واکنش به اقدامات اقتصادی بریکس اظهار 
داشت: »بریکس می تواند محور مهمی برای جلوگیری از یکجانبه گرایی 
آمریکا و غرب باشد. بریکس با تشکیل بانک توسعه نوین و ایجاد ترتیبات 
ذخیره مشروط در حال ایجاد نمونه ای جدید از بانک جهانی و صندوق 
بین المللی پول است. ایران با اعضای بریکس به صورت دوجانبه و گروهی 

برای پیشبرد اقتصاد کشور همکاری می کند.« 

   10 شریک جدید بریکس معرفی شدند
رئیس جمهور روسیه به عنوان رئیس دوره ای بریکس نیز در این اجلاسیه 
اظهار داشت: »همه کشورهای بریکس به دنبال برابری، حسن همجواری 
و احترامند. کشورهای بریکس دارای پتانسیل اقتصادی، علمی، جمعیتی 
و سیاسی اند. نادیده گرفتن منافع کشورهای جنوب و شرق جهانی برای 
اتحاد نادرست است. روسیه به دنبال تقویت اقتدار بریکس در جهان و 
تمرکز بر حل مشکلات جهانی و محلی است.« اضافه شدن اعضا و شرکای 

بریکس یکی از راه های تقویت این گروه است. 
عراقچی وزیر امور خارجه ایران نیز در همین راستا ضمن اشاره به اضافه 
شدن 10 عضو جدید به لیست شرکای بریکس در این اجلاسیه، آینده 
بریکس را نویدبخش توصیف کرد و گفت: »هدف این گروه بنا نهادن 
نظم جهانی مبتنی بر صلح و عدالت است. آمریکا تمایل دارد سیاست 
خصمانه هژمونی خود را در نظم نوین جهانی ادامه دهد. فکر نمی کنم آمریکا 
به اندازه کافی برای این کار قوی باشد.« عراقچی همچنین اعلام کرد بحث 
اصلی ملاقات های دوجانبه، اجلاس بریکس، غرب آسیا و جنایات رژیم 
اسرائیل است. در همین راستا کشورهای عضو بریکس روز چهارشنبه و در 
بیانیه نهایی اجلاس این گروه در کازان روسیه، ضمن محکوم کردن حمله 
رژیم صهیونیستی به سفارت ایران در سوریه، انفجار دستگاه های ارتباطی 

در لبنان را نیز محکوم کردند. 
 

   پزشکیان: می توانیم شبکه جدیدی
از روابط ترانزیتی ایجاد کنیم

مسعود پزشکیان در سخنرانی خود در این اجلاس به توانمندی های 
کید کرد جمهوری اسلامی ایران با  ایران در حوزه های مختلف اشاره و تأ
موقعیت استراتژیک خود می تواند در ایجاد شبکه های ترانزیتی و حمل ونقل 
بین المللی نقش آفرینی کند. او پیشنهاد داد بریکس برای تحقق اهداف 
خود باید یک دبیرخانه چابک و کوچک تشکیل دهد. پزشکیان همچنین 
به اهمیت مقابله با یکجانبه گرایی و سلطه گری در نظم جهانی اشاره کرد و 
به ویژه به وضعیت فلسطین و لبنان پرداخت. او از تمامی اعضای بریکس 
درخواست کرد از تمامی ظرفیت های خود برای توقف جنگ در غزه و 
لبنان استفاده کنند. پزشکیان در این سخنرانی پنج پیشنهاد کلیدی نیز 
ارائه داد که شامل اولویت دادن به مسائل اقتصادی و مالی در برنامه های 
آینده بریکس، مقابله با تحریم های غیرقانونی از طریق اقدام گروهی، کاهش 
وابستگی به دلار و تقویت استفاده از پول های ملی، تشریک مساعی در 

دستیابی به فناوری های نوین و تقویت بانک توسعه نوین )NDB( بود. 

   دیدارهای دوجانبه با سران بریکس
یکی از بخش های مهم این اجلاس، دیدارهای دوجانبه رئیس جمهور ایران 
با سران کشورهای عضو بریکس بود. پزشکیان در دیدار با ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه، به اهمیت روابط استراتژیک بین ایران و روسیه اشاره 
کرد و اظهار داشت این روابط برای هر دو کشور غیرقابل اجتناب است. 
کید کرد روسیه و ایران به دنبال تشکیل یک نظام  پوتین نیز در این دیدار تأ
جهانی عادلانه و چندقطبی اند و به اهمیت نقش سازمان ملل در حفظ 

این نظام اشاره کرد. 
، به اهمیت اتحاد  پزشکیان همچنین در دیدار با رئیس جمهور مصر
کید  کشورهای مسلمان برای مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی اشاره و تأ
کرد ایران آماده است تا در صورت خطای رژیم صهیونیستی، پاسخ محکمی 
کید کرد باید همکاری های  بدهد. رئیس جمهور مصر نیز در این دیدار تأ
میان کشورهای اسلامی برای پایان دادن به جنگ در غزه و لبنان افزایش یابد. 
در دیدار با نخست وزیر هند، دو طرف بر اهمیت توسعه روابط اقتصادی 
کید کردند. پزشکیان همچنین به پروژه  ی های دو کشور تأ و همکار
توسعه بندر چابهار به عنوان یکی از پروژه های کلیدی در روابط ایران و 
هند اشاره کرد و خواستار تسریع در اجرای توافقات مربوط به این پروژه 
شد. نارندرا مودی، نخست وزیر هند نیز به اهمیت توسعه بندر چابهار در 
کید کرد  تنظیم روابط اقتصادی بین دو کشور و سایر کشورهای منطقه تأ
و افزود هند به دنبال تقویت همکاری های اقتصادی و تجاری با ایران در 

چهارچوب بریکس است.

رهبر انقلاب در دیدار با اعضای کنگره شهدای فارس با توجه به وقایع اخیر تبیین کردند

شکست نرم افزار غرب در غزه و لبنان

رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر روز گذشته در دیدار دست اندرکاران برگزاری 
کنگره 1۵ هزار شهید استان فارس، حوادث منطقه و ایستادگی و مجاهدت 
کید بر  یخ منطقه خواندند و با تأ مقاومت را باعث تغییر در سرنوشت و تار
شکست رژیم صهیونیستی در نابود کردن مقاومت با وجود کشتار بیش از ۵0 
هزار انسان بی گناه، شکست بزرگ تر را رسوایی فرهنگ و تمدن و سیاستمداران 
غرب دانستند و گفتند: »در صف آرایی جبهه مقاومت در مقابل جبهه شرارت، 
پیروزی از آن مقاومت است.« حضرت آیت الله خامنه ای مسائل کنونی منطقه 
و حوادث غزه، لبنان و کرانه باختری را تاریخ ساز خواندند و گفتند: »اگر امثال 
شهید سنوار پیدا نمی شدند که تا لحظه آخر بجنگند یا اگر بزرگانی همچون 
شهید سیدحسن نصرالله نبودند که جهاد و عقل و شجاعت و فداکاری را با 
 هم درآمیزند و به میدان بیاورند، سرنوشت منطقه به گونه ای دیگر رقم می خورد.«
رهبر انقلاب برآیند کنونی حوادث منطقه را شکستی بزرگ نه فقط برای 
گفتند:  یم صهیونیستی بلکه برای تمدن و فرهنگ غرب دانستند و  رژ
»صهیونیست ها فکر می کردند به آسانی قادر به نابودی گروه های مقاومت 
هستند اما امروز به رغم به شهادت رساندن بیش از ۵0 هزار انسان بی دفاع 

و غیرنظامی و چند تن از سران برجسته مقاومت و همچنین با وجود انبوه 
هزینه ها و حمایت های آمریکا و روسیاهی و نفرتی که در دنیا از آنها ایجاد شد 
به طوری که حتی در دانشگاه های آمریکا علیه جنایتکاران راهپیمایی شد، 
جبهه مقاومت و جوانان مبارز در حماس، جهاد اسلامی و حزب الله و سایر 
گروه های مقاومت با همان عزم و قدرت در حال مبارزه هستند که این شکستی 

بزرگ برای رژیم صهیونیستی است.«
ایشان شکست بزرگ تر را از آنِ فرهنگ و تمدن غرب خواندند و گفتند: »قتل عام 
10 هزار کودک معصوم و بی گناه با بمب های دو تنی و انواع تسلیحات درحالی که 
سیاستمداران غربی حتی خم به ابروی خود نیاوردند، باعث رسوایی سیاستمداران 
دروغگوی غربی و مدعیان حقوق بشر شد و بی اعتباری تمدن غرب را به همه دنیا 
نشان داد که این بزرگ ترین شکست برای آنها است.« حضرت آیت الله خامنه ای جبهه 
پشتیبان رژیم صهیونیستی را جبهه شرارت خواندند و افزودند: »در مقابل این جبهه 
 شرارت جبهه مقاومت ایستاده و به توفیق الهی پیروزی از آن جبهه مقاومت است.«
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار همچنین استان فارس را برترین مظهر ترکیب 
دین، حماسه و هنر خواندند و با گرامیداشت یاد شهیدان برجسته این دیار از 

گذشته تاکنون از جمله شهیده معصومه کرباسی که به تازگی در لبنان هدف 
جنایت رژیم صهیونیستی قرار گرفت، گفتند: »کنگره شهدای استان فارس باید 
ترکیب زیبای حماسه، هنر و دین را ماندگار کند.« ایشان با اشاره به تلاش هایی 
در دوره پهلوی برای دین زدایی از شیراز و استان فارس خاطرنشان کردند: 
»غلط کردند کسانی که در آن دوره خیال کردند با اقدامات سخیفی مانند 
ع( و مرکز دین و ایمان به  جشن هنر شیراز می توانند شیراز را از حرم اهل بیت)
نقطه فساد برگردانند. البته امروز نیز برخی تفاله ها و پسماندهای آن تشکیلات 
در کشور عزیز ما به دنبال جدا کردن هنر از معنویت و حماسه اند اما آنچه 
 موجب پیشرفت کشور و ملت است، ترکیب دین، حماسه و هنر است.«
حضرت آیت الله خامنه ای دست اندرکاران برگزاری کنگره 1۵ هزار شهید استان 
فارس را به اثرسنجی تولیدات فرهنگی و هنری توصیه کردند و افزودند: »جوانان 
ما به شناخت گذشته پرافتخار کشور به خصوص سال های پس از انقلاب و 
حقایقی مانند ابعاد تسخیر لانه جاسوسی آمریکا در تهران یا علت هشت سال 
جنگ در مقابل دشمن بعثی نیاز دارند که لازمه آن روایت خوب و صحیح از 

حوادث انقلاب است.«

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز


